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Kövér László
az Országgyű lés elnöke részére

Írásbeli kérdés

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgy űlésrő l szóló 2012 . évi

XXXVI . törvény 42 . § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló
10/2014 . (II . 24.) OGY határozat 124 . § (1) bekezdésére, kérdést kívánok benyújtani a Kormány
tagjainak feladat- és hatáskörérő l szóló 152/2014 . (VI . 6.) Korm. rendelet 48.§ 5., 13 . pontja
szerinti feladatkörében eljáró Balog Zoltán Emberi Erőforrások Minisztériumot vezet ő
miniszterhez,

„Mikor emelik a nevelőszülők díjazását? ”

címmel . A választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Úr !

A gyermekvédelem területén els ődleges feladat a családok megerősítése, mondta 2014-be n
Czibere Károly szociális ügyekért és társadalmi felzárkózásért felel ős államtitkár egy
konferencián. Azt is elmondta, hogy a kormány elkötelezett abban, hogy a korábbinál is jóva l
összefogottabb, hatékonyabb és célzottabb segítséget adjon a családoknak és az őket segítő ,
gyermekvédelemmel foglalkozó szakembereknek .

Ehhez képest a legrosszabbul fizető állás a hivatalos statisztikában a „Hivatásos nevelőszülő ,
főállású anya” néven említett foglalkozás, amely tavaly havonta bruttóban 94,6 ezer forintot
jelentett . A Nemzeti Foglalkoztatási Szolgálat (NESZ) adatai szerint a lista élén a légiforgalm i
irányítók, a politikusok és a kutatási-fejlesztési vezetők állnak, havi 0,96—1,77 millió forinto s
bruttó fizetéssel, ami négy-nyolcszorosa a közel 260 ezer forintos bruttó átlagfizetésnek .

Úgy tűnik tehát, hogy az államtitkár úr, illetve a kormány nem gondolta komolyan, ami t
mondott, hiszen ha valóban meg akarnák erősíteni a családokat, akkor nem engedné, hogy ilyen
szégyenteljes összeget kapjanak azok a szül ők, akik az életüket teszik fel arra, hogy árv a
gyerekeket vagy a saját családja problémái miatt állami gondozásba került gyerekeke t
neveljenek .

A problémára az ombudsman már többször felhívta a figyelmet . Egy tavalyi jelentésében ez áll :
„ Kritikus helyzetet eredményez az, ha a gyermekek megfelel ő életszínvonalához nem biztosított a
szükséges anyagi fedezet: az ellátmány nevelési díjból (az öregségi nyugdíj legkisebb összegéne k
120%- a), valamint a külön ellátmányból (az éves nevelési díj 25%-a) tevődik össze, amelye k

2008. január elseje óta nem változtak. A gyermekek kihelyezésénél az ellátmányt csak utóla g

kapják meg a nevelőszülők, így a család a saját jövedelméből előlegezi meg a gyermek tartását

(a nevelőszülők sok esetben ilyenkor is hitelért kénytelenek folyamodni) "

ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ



A jelentésből az is kiderült, amit maguk a nevel őszülők mondtak el, hogy „ a nevelőszülői
díjazás úgy változott, hogy a nevelőszülők nem lesznek motiváltak a gyerekek hazagondozására,
örökbefogadókhoz történő átgondozására, mert a gyermek elkerülése' a családból egyben az
alapdíj (bér) csökkenését jelenti. ”

Az ombudsman egy másik jelentése szerint az egyik intézmény különleges otthonában — ahol 6
évesnél fiatalabb gyermekeket, több tagból álló testvérsorokat, valamint várandós fiatalkorúaka t
és utógondozottakat látnak el — több olyan kicsit is nevelnek, akiket a jogszabály alapjá n
nevelőszülőnél kellett volna elhelyezni. Az ombudsman felkérte az emberi er őforrások
miniszterét arra is, hogy szerezzen érvényt a három év alatti gyermekek befogadó szülőnél való
elhelyezésére vonatkozó jogszabályi elő írásoknak, és tegyen lépéseket annak érdekében, hogy a
kicsik pusztán életkoruk okán ne kerülhessenek intézményi gondozásba . E jelentésben azt i s
javasolta, készítse elő a tárca a gyermekek védelmérő l és gyámügyi igazgatásról szóló 1997. évi
XXXI. törvény módosítását olyan tartalommal, amely szerint a tartósan beteg vagy súlyos
fogyatékossággal él ő gyermekek esetében is a befogadó szülőnél való elhelyezés képezze a
főszabályt .

A sajtóban megjelentek alapján, Szociális és Gyermekvédelmi F ő igazgatóság (SZGYF) ,
valamint a szolgáltatók elektronikus nyilvántartása szerint tavalyel őtt a 22 524 gyermekvédelm i
szakellátásban nevelked ő gyerekből 14 ezren éltek nevel őszülőnél, 8168-an pedig
gyermekotthonban . 2013-ban még csak 7770 gyerek lakott otthonban, vagyis éppen abban az
évben, amikor valamennyi 3 évesnél fiatalabb gyermeket nevelőszülőhöz kellett volna adni, és
ennek köszönhet ően jelentősen csökkennie kellett volna a létszámnak, a valóságban azonban 40 0
fővel nőtt a gyermekotthonokban gondozottak száma .
Az SZGYF adatai szerint 2014 végén a 3 év alatti korosztályból összesen 298-an éltek
gyermekotthonban, míg körülbelül 1900-an nevelőszülőnél voltak, vagyis a törvényi
kötelezettség ellenére a szakellátásban nevelkedő 3 évesnél fiatalabb gyerekek 13 százaléka még
mindig nem élt családban .
Ráadásul a nevelőszülők száma is csökkent : 2014 végére mintegy 8 százalékkal csökkent az egy
évvel korábbi adatokhoz képest .

Mindezek miatt kérdezem Miniszter Úrtól :

1. Mikor emelik a nevelőszülők díjazását, fizetését ?
2. A nevelőszülői rendszer átalakításának eredményeként mennyi gyermek kerül t

gyermekotthonból nevelőszülőkhöz?
3. Mennyi három éven aluli gyermeket nevelnek jelenleg gyermekvédelm i

intézményben? Miként változott ez az elmúlt három évben? Mi az oka, annak, hog y
nem mindenki került nevelőszülőkhöz?

4. Mennyi 12 éven aluli gyermeket nevelnek gyermekvédelmi intézményben? Mikén t
változott ez az elmúlt három évben ?

5. Mennyi nevelőszülő volt 2013-ban, 2014-ben, 2015-ben és mennyien vannak most ?
6. Történtek-e elő relépések az ombudsman több jelentésében is megfogalmazot t

problémák kapcsán, illetve figyelembe veszik-e javaslatait ?

Várom megtisztel ő válaszát !

Budapest, 2016 . június 7 .
'.áld

Bangd Borbély Ildikó
országgyű lési képviselő

(MSZP)
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